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L’Ensenyament inverteix a deshora 
i en instal.lacions caduques

per falta de previsió... 
Aules prefabricades



Telèfons i horaris d’interès Notes d’interès

A JU N T A M E N T ................................................ 46 93 11 - 46 91 71
Horari: Dilluns, dimecres i divendres de 17 a 21 h.
D im arts i dijous de 12 a 15 h.

CAM BRA A G RÀ RIA  
Horari: Dijous de 10 a 12 h.
CONSULTES U RBA N ÍSTIQ U ES 
Horari: dilluns i dimecres de 16 h. a 21 h.

M ETGES
Urgències (Policia Local C assà).........................................46 10 69
D r. V idegain..............................................................................46 15 80
Horari: Dimarts i dijous a partir de les 12’30
D r. Colis..................................................................................... 46 01 77
Horari: D imarts 16 h ., divendres a les 10 h.
C reu R o ja ...................................................................................20 15 42
F arm àcia   46 90 03

CORREU S
Q uart (Côdig Postal) 17242 
La C reueta (Côdig Postal) 17241 
Horari: Feiners 12’30 a 13’30 h.

t 'A R R U G U ltb
Q u a rt 46 91 19
C astellar i Sant M ateu M ontengre 49 02 05
P alol d ’O nyar - La C reueta  ..21 18 63

ESCO LES
Sta. M argarida......................................................................... 46 93 81
Llar d ’in fan ts......................................................... , ................ 46 93 28

R EN FE IN FO R M A C IÓ  20 70 93
BOM BERS 085-23 33 80
M OSSOS D ’ESQ U A D RE (24 h .) ......................................21 34 50
G U À R D IA  CIV IL (G irona)..............................20 11 00-20 86 50
E N H E R  23 32 94
R À D IO  Q U A RT FM . 101.2...............................................46 93 28
(Em issora M unicipal)
A SSISTEN T SO CIA L (Rosa D uran)
Horari: Dimecres 15 a 17 h   .........................................46 93 11
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Les contribucions: RÚSTICA, LLICÈNCIES FIS- 
CALS, INDUSTRIAL i PROFESSIQNAL i la SEGURE- 
TA T SOCIAL A G R À R IA , es cobraran  del 15 de setem- 
bre al 15 de novem bre, i els dies de cobram ent en el Mu- 
nicipi s’assenyalaran per Edictés en aquest A juntam ent.

Neteja de Solars
T othom  qui sigui propietari d ’algun solar o par- 

cel.la dins el municipi, que tingui cura de la seva neteja; 
ja  que els m atolls i herbes són un perill constant; higié- 
nic, perqué entre els m atolls s ’hi am aguen un elevat nom 
bre de parásits.

Concessió de nínxols
Els intéressais en la concessió de nínxols poden acu

dir a les oficines m unicipals per a l’obtenció de la 
concessió.

El nombre de nínxols sotmesos a concessió és de 30.
Els preus són: a / .  70.000 ptes., per les files 1, 2 i 3; 

b / .  55.000 ptes., per la fila 4.

Runes
Observem que ha augm entât el nom bre de vei'ns que 

aboquen runes i retalls del seu jard í a les parcel.les con
frontan ts i a les zones verdes municipals.

Demanem que s’utilitzin els contem dors i en el su- 
pôsit de les runes, l’A juntam ent té un lloc destinât a aqües
tes, ubicat a la zona de la depuradora, on s’hi poden abo
car sempre que es tracti de petites quantitats.

Nota de Redacció
Els conceptes i opinions sostinguts en els articles 

signats que apareixen al Celré no representen, necessária- 
m ent, l’opinió d ’aquesta revista.

Recordem que les págines del Celré són obertes a 
to thom . Qualsevol persona que vulgui emetre llur opinió 
o col.laboració a la revista ha de lliurar els origináis a la 
Redacció.
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Després d’uns quants anys d’espera, aviat esdevindrá realitat una de les 
obres básiques i més urgents del municipi com és l’ordenació de la travessera de Quart.

El retard injustificat en l’execució d’aquest projecte ha estat motivat per 
la no inclusió en el Programa d’inversions de la Generalitat de Catalunya fins el present 
exercici.

L’importáncia d’executar aquesta gran obra d’infrastructura rau, per una 
part, en qué la travessera constitueix el centre neuralgic de Quart, ates que s’hi 
concentra, actualment, la majoria de la població i s’hi assenta la zona comercial del 
municipi i, per altre banda, suposará una major seguretat vial ja que l’estat actual del 
ferm, la mala senyalització, la manca de calcada lateral i l’aparcament indiscriminat de 
vehicles ambdues bandes de la C-250 són causa directa de nombrosos accidents.

L’ordenació de la travessera de Quart, s’executará conjuntament entre la 
Direcció General de Carreteres de la Generalitat de Catalunya i l’Ajuntament de Quart.

La Generalitat se’n fa carree de la pavimentació d’eixamples, capa 
general de rodadura i eixamplament del pont amb un pressupost aproximat de 29.000.000.- 
ptes. És a carree de la Corporació de Quart, la pavimentació de calgades, voreres, passeig 
central i canalització d’aigües pluvials amb un cost de 35.691.657.- ptes., (el resum del 
pressupost detallat per partides s’exposa en la secció d’informació municipal).

En síntesi, les obres consistirán en l’afermat de la C-250, construcció de 
desguassos per les aigües pluvials, collocació de noves vorades, un passeig principal amb 
vials laterals des del camí de Cal General fins a la farmacia i des de davant de Can Bosch 
fins a la benzinera. Així mateix, en els laterals de la C-250 al seu pas pel case urbá de Quart 
si faran molts trams d’aparcaments.

Recentment s’han adjudicat les obres a executar per la Generalitat de 
Catalunya. Pel que respecte a la part municipal, s’adjudicaran per subhasta dintre 
d’aquest mes d’Octubre.

Paral.lelament, a l’execució de l’ordenació de la travessera de Quart, 
s’instal.lará una nova xarxa d’enllumenat public i es realitzará una previsió per l’implan- 
tació de dos oó tres conjunts de semafors en vistes a 1991.

Sens dubte, d’ací a poc temps, amb l’execució d’aquest projecte, estará 
canviada l’imatge de Quart, tot deixant enrera la pols, el fang, l’aigua pluvial, el mal estat 
de la capa de rodadura i altres elements adversos.

Sincerament, Quart será una altre cosa.
Per últim, demano ais veins i usuaris de la C-250 que disculpin les 

molésties que puguin ocasionar els treballs de millora de la travessera, alhora que 
col.laborin i facilitin l’execució de l’obra amb l’empresa adjudicatária.

L’ALCALDE
Pere Cabarrocas i Sitjes



DE L’INFORMATITZACIO 
DE LES OFICINES MUNICIPALS

Amb data onze de maig d’enguany el Pie de 
l’Ajuntament va acordar, per unanimitat l’adquisició 
d’un equip informàtic per les oficines municipals.

Prèviament es dictaren unes condicions tècni- 
ques determinades i presentaren llurs propostes les 
següents empreses del sector.

- T A O  (Tècnics en Automatització d’Oficines,
s.a.)

- C.T.I. (Càlcul i Tractament de la Informació,
s.a.)

- Iniciativa Informàtica, s.l.
- E.S.I.S.A Enginyeria de Sistemes Informàtics,

s.a.)
- S.E.R.I.E., S.A. Serveis d’informàtica i Engin

yeria, s.a.
- Philips, Informàtica i Comunicacions.
- AUDIFILM
El Pie va contractar l’adquisició de l’equip infor

màtic amb l’empresa AUDIFILM per la proposta més 
avantatjosa i la que s’adaquava millor a les directrius 
tècniques dictades per l’Ajuntament.

L’equip adquirit consisteixen un ordinador mul- 
tiusuari sistema 260, compost d’una unitat de disc de 81 
Mb., una unitat de cinta atreamer de 67 Mb., 3 Termi-

nals, és a dir, pantalles i teclats i una Impressora matriu.
Amb aquesta adquisició s’aconseguirà fer més 

efectiva la gestió municipal, amb els consegüents avan- 
tatges tant per l’administrai com per la propia Adminis
trado. Aixi s’estalviarà el tenir que dirigir-se a altres 
organismes per la gestió d’assumptes determináis, tal es 
el cas de la recaptació de l’impost sobre Bens Immobles, 
Llicències Fiscals, etc., que en un termini de dos anys 
seran recaptats directament pel propi Ajuntament.

En definitiva, utilitzant les eines que la tecnolo
gía moderna ha posât a disposició de tothom, aconse- 
guirem una major efectivitat en la difícil tasca de la 
gestió deis assumptes municipals.

Pressupost de reparado de paviment i pavimentado de calgades, 
voreres, passeig central i canalització d’aigües pluvials de la C-250 

al seu pas pel casc urbä de Quart

Aquesta obra s’executa conjuntament entre la Direcció General de Carreteres de la Generalität de Catalunya 
i TAjuntament de Quart.

El repartiment, resumit per capítols, és el següenl.
AJUNTAMENT GENERALI

O.- OBRES PRÈVIES 1.072.351.- 0.-
L- MOVIMENT DE TERRES 304.095.- 264.095.-

IL- OBRES DE FÁBRICA 0.- 4.042.479.-
III.- AFERMAT 9.801.398.- 12.154.058.-
IV.- OBRES ACCESSÒRIES 16.226.312.- 12.226.043.-
V.- PASSEIG CENTRAL 6.969.057.- 0.-

VI.- ALTRES 1.317.557.- 0.-
TOTAL 35.691.657.- 28.686.675.-

Al mateix temps, s’instal.lará una nova xarxa d’enllumenat públic a la travessera i al carrer Escoles i Estació amb 
un cost de 19.493.286 ptes.

Aquesta obra está inclosa en el Pía ünic d’Obres i Serveis de Catalunya, any 1990, i subvencionada en un 40%. 
CEL RE/4



PROJECTE DE LLEI DE PRESTACIONS NO CONTRIBUTIVES

Amb anterioritat a la convocatoria d’eleccions a 
les Corts Generáis celebrades el dia 29 d’Octubre de 
1989, el Conseil de Ministres, va aprovar el projecte de 
llei de prestaciôns no contributives.

Per la vigència i aplicado de l’esmentat projecte 
de llei, abans d ’èsser sancionat pel Rei, s’ha de sotmetre 
al plenari del Congrès i posteriorment al Sénat.

El contingut bàsic del Projecte de Llei és que tota 
persona que tingui 65 anys d’edat o invàlid major de 18 
anys, té dret a una pensió de jubilado o d’invalidesa 
independentment si ha cotitzat o no a la Seguretat 
Social.

Paralel.lament al dret d’una pensió de la Segure
tat Social, gaudiran de prestaciôns mèdico-farmacèuti- 
ques i de serveis socials.

PRESTACIONS NO CONTRIBUTIVES
Les persones que no han cotitzat el temps sufi- 

cient o mai a la Seguretat Social hauran de complir els 
següents requisits:

Per cobrar la pensió de jubilació:
- Insuficiència de recursos.
- Deu anys de residència a Espanya.
- Tenir 65 o més anys d’edat.

Per cobrar la pensió d’invalidesa:
- Insuficiència de recursos.
- Cinc anys de residència a Espanya.
- Tenir un grau de minusvalía igual o superior al

65%.

El limit d’ingressos establert per tenir dret a la 
pensió será l’equivalent a la quantia anyal de la pensió 
a la que s’accedeix.

El limit d’ingressos també, ve déterminât pel 
nombre de persones que composen l’unitat familiar del 
sollicitant, essent major a mesura que augmenta l’uni- 
tat familiar.

Si el jubilât o invàlid conviu amb un 1111, el limit es 
duplica a fi i efecte d’afavorir la convivència entre pares 
i filis.

La quantia individual de la pensió prevista en el 
projecte de llei és de 326.760 ptes., a l’any. Ara bé, 
aquest import varia en fundó del nombre de beneficia- 
ris existents en una unitat familiar.

Quantia anyal segons el nombre de benefîciaris: 

N.° BENEFICIARIS IMPORT GLOBAL

1
2
3

326.760,
555.492,
784.224,

Per ultim, cal fer esment que el projecte de llei de 
prestaciôns no contributives, modifica i amplia les pres- 
tacions familiars per fill a càrrec.

Tindran dret a les prestaciôns économique per 
fill a càrrec, tots els ciutadnas amb fills menors o incapa
ci tais amb ingressos inferiors a 1.000.000.- ptes.

L’import de les noves pestacions familiars per fill 
a càrrec seran les següents:

NOMBRE 
DE FILLS

IMPORT
ACTUAL

IMPORT 
PROJEC. LLEI

1
2
3
4

3.000.-
6. 000. -  

9.000.-
12.000.-

18.000.-
36.000.-
54.000.-
72.000.-

En el cas de filis amb minusvalía, les noves pres- 
tacions familiars seran les següents:

G R A U  D E 
MINUSVALIA

IMPORT
ACTUAL

IMPORT 
PROJEC. LLEI

MENOR DE 45% 3.000,
ENTRE 45% 165% 39.000,
MÉS 65% I 18 ANYS 39.000,
MÉS 75% 1 18 ANYS 39.000,

63.600,
63.600,

280.000,
392.000,

Tal coni s’ha comentat en l’encap§alament d’a- 
quesl escrit, actualment, aquest projecte de llei està 
pendent d’aprovació pel plenari del Congrés dels Dipu- 
tats i posterior remissió al Senat.

-Gonfieni que no tròbi obstacles en el seu carni 
parlamentari i entri en vigor el proper any.
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L’Emilio: un home polifacètic

Sota el cel de Granada, al barri 
del Albacín, en una casa de 800 
anys d’antiguitat, va néixer el dia 9 
de marg de 1945, l’Emilio Aguilar 
Izquierdo, una persona, la qual, al 
Uarg de la seva vida, li dona unes 
qualitats d’original.

La seva activitat professio
nal comenta a l’any 63 quan va 
marxar a Sevilla a fer un curset de 
telefònica i és aquí on comenta 
obligat per la feina la seva peregri- 
nació per tot el país; va estar a 
Barcelona, primerament després de 
Madrid, allà coneix la seva muller, 
de Madrid a Màlaga i va tornar a 
Barcelona i per estar a prop de la 
seva dona se’n va a León on es casa 
i els ùltims 7 anys avans de venir a 
Girona els torna a passar a Barce
lona on neixen dos deis seus filis. 
Després de tan viatjar consegueix 
el que desitjava sempre, una plaga 
a la centrai de telefònica de Girona, 
una ciutat petita i més saludable.

Després de viure a tants de 
llocs d’Espanya, per qué tria Quart?

Abans de venir a Quart, ha- 
viem comprat un terreny a Estanyol 
amb la intendo d’anar-nos-hi fent 
una casa, però no pogué èsser per 
qüestions d’urbanisme i, al fracas
sar, vàrem comengar a mirar i ens va 
agradar l’ubicació de Quart, prop de 
la feina, amb natura al voltant i per
qué és un Hoc que m’agrada i fins ara 
estem molt contents d’estar aquí.

Parlant de la integració, coni 
viviu l’activitat de Quart?

La vivim una mica, quan hi ha 
alguna activitat de participació, com 
exposicions o alguna cursa, sempre 
hi solem anar.

La testa major encara no l’hem 
ensopegada mai perqué coincideix

CEL RÉ/ 8

cada any amb una 
cursa de 50 km., que 
es fa a Franga i tradi- 
cionalment hi he anat, 
i a nivell de veins tenim 
molt bona relació i ara 
ens trobem amb moli 
bona predisposició 
per anar integrant-nos 
més al poble.

Coincidint per 
la mostra de terrissa 
de Quart, fou molt 
casual veure’l per T.V. 
en una cursa a Bar
celona a Poblet al 
matí, i a la tarda 
passejant per la fìra.

Si, és cert, la 
veritat és que tinc una gran capaci
tai de recuperació i tot i que les 
meves condicions no són per ser una 
gran figura de l’esport, em recupero 
molt aviat.

Per exemple, un diumenge faig 
una cursa de 100 km., i l’endemà 
vaig a treballar com si no hagués 
passat res.

Emilio, quantes carreres 
aquest any?

Durant aquest any he fet 6 
carreres de 100 km., 1 de 130 km., 2 
de 50 km., dos maratons i un munt 
de 30 km.

Quantes més penses fer pro- 
perament?

Ara em queda fer-ne una al
tre de 100 km., la de Santander, el 
dia 26 d’octubre correré en el cam- 
pionatdelm ónd’E.E.U.U. Mésque 
res hi vaig perqué intento córrer 
totes les de 100 km., excepte la de 
Girona-Costa Brava, que no puc 
perqué formo part de l’organitza- 
ció.

Preferiría córrer, que formar

part de l’organització.
L’idea d’anar a Estats Units 

és perqué s’ha de concedir el pròxim 
campional del món de 100 km., de 
l’any 92 i gairebé segur que ens el 
concedeixen.

Quines possibilitats i veus en 
aconseguir-ho?

De 7 membres que formen 
l’associació internacional d ’ultrafons, 
tenim el vot de quatre i per tant 
tenim majoria per ara. Com que 
volem assegurar-nos, per això hi anem 
per portar documentació d’aquí i 
presentarci projecte, la carrera i as
segurar-nos que ens concedeixen el 
campional del món.

Quines novetats teniu per la 
propera edició deis 100 km., Costa 
Brava?

De moment no hi haurà cap 
variado en el recorregut el Costa 
Brava, perqué ens agrada aquest 
circuit oberi, que unint diferents 
pobles, comarques, surt una carrera 
de 100 km., i no pas un circuit tancat, 
anant donant voltes. A part de lo



bonic que és, fas participar a un grup 
de persones de diferents pobles i 
unir molts esforços, concretament 
son un total de 500 persones les que 
col.laboren en aquesta cursa.

Però tot i això es poden anar 
variant els pobles de sortida?

Aquest any Palamós tornará 
a donar la sortida perqué va resultar 
un èxit molt gran en la darrera edi- 
ció que fou campionat d’Espanya i 
de Catalunya, i això va atraure ais 
mitjans de comunicado i es- 
tan molt interessats en orga- 
nitzar el 3.er Campionat del 
món. Més endavant no sabem 
si será Palamós o es farà que 
vagi rodant cada any. Rera de 
tot abeò l’idea és que el que 
s’ha iniciat no es perdi i potser 
el més senzill seria que cada 
any un Ajuntament diferent 
s’encarregués de la sortida.

Tots sabem que la Costa 
Brava està en un malt mo
ment turístic; pot ser aques
ta cursa un bon reclam?

Sí, per això el campio
nat del món serà important 
per donar-nos a conèixer. 
Sortiran noms que a Estais 
Units probablement no s’hau- 
ran sentit mai com Girona o 
Palamós, però els mitjans de 
comunicació serán aquí, tot i 
que aquests tipus de carreres són 
minoritàries sempre es faria un de
terminai ressó.

Com és que aqüestes carre
res tenen tan poca espectació?

Aquí molta gent no conce- 
beix que es puguin córrer 100 km., 
però fa poc vaig èsser a un poble de 
Bèlgica, corrent 100 km., (tot i que 
no és marxa sinó cursa perqué és 
més competitiva), i hi varen partici
par més de 5.000 persones. Això si, 
donen 24 hores per fer-ho i una 
immensa majoria arriba molt abans, 
però ens demostra que molta gent 
hi participa i que té un ressó impor
tant.

Com va nèixer la idea de có
rrer ultrafons?

D ’entrada ha d’haver-hi mol
ía il.lusó. Jo vaig comentar a correr 
ais 37 anys en una marxa de Banyo- 
les, que gairabé vaig fer per força. 
Abans havia fet una mica d’esport, 
sobretot ciclisme, quan era a Grana
da m’havia corregut tota la provin
cia amb una bicicleta de 20 kg. i ca- 
minant també resistía molt.

A la marxa várem trigar 7 hores 
i l’endemà amb unes “agulletes” 
terribles a treballar.

Però em va agradar l’ambient 
i la setmana segiient vàrem anar a 
Medinyá convencuts que ho aguan- 
teríem, a l’allre ais Masos de Figue- 
res i ja várem comentar a anar-hi 
cada diumenge.

A la fi em vaig decidir a correr 
i m’en vaig adonar que aguantaría i 
vaig comentar a entrenar per pre- 
parar-me la marató de Barcelona, 
que la meva muller va correr amb 
mí.

L’any següent vaig sentir a 
parlar d’una cursa de 100 km. a 
Santander, i recordo que em feia 
respecte, no sabia si seria capag d’a- 
guantar-los però la gent va comen
ta r a animar-me, entre d’altres la 
Margarida Frigola i vaig quedar molt

content. Al cap de dos setmanes 
vaig anar a Perpinyà a uns altres 100 
km. i llavors sorgi l’idea d’organit- 
zar-ne una a Catalunya.

Se’n va fer una a Madrid i 
llavors crèiem que era el moment de 
muntar-ne una aqui.

Què va ser el que us va ani
mar a fer una cursa a Girona d’ul- 
trafons?

En una de les ultimes curses 
de la Margarida Frigola abans de 

morir d’accident i comentàvem 
que al març seria bona data 
per fer-la.
Très mesos desprès ens van 

notificar la seva mort i el ma- 
teix dia de l’enterrament vam 
decidir organitzar la marxa i jo 
concretament, em vaig veure 
amb l’obligaciô moral de fer- 
ho en homenatge a ella. 
Aprofitant aquella trista cir- 
cumstància i que tothom va 
quedar molt sensibilitzat per- 
què era molt estimada.
Qui composava Porganitza- 

ció?
Es va formar un comité orga- 

nitzador amb un représentant 
de cada poble dels que passa
va la cursa i els promotors, que 
en la primera varen èsser l’as- 
sociaciô de fondistes de Giro
na, després anar cambiant, el 

patronat d’esports de Palafrugell i 
ara per ültim Palamós.

Què son els fondistes de Gi
rona?

L’associació va cambiar de 
nom i actualment forma part del 
Girona F.C. Ens van oferir les seves 
instal.lacions i nosaltres ens vam in
tegrar i el résultat ha estât la secciô 
atlètica del Girona F.C.

Saps tots els llocs on has 
corregut?

En un any es poden córrer 
tantes carreres com diumenges hi 
ha, i jo acostumo córrer unes 50 
carreres a l’any.

He corregut, a Catalunya la 
majoria dels pobles que han fet cur
ses, València, Granada, Madrid,
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100 K m . en p ista  Ciutat d ’Igualada, N ovem bre 1989. 
A com panya t p er la seva dona en les ultim es vol tes.



Santander i fora d’Espanya, a Fran- 
ça, a Perpinyà, a Font Romeu (per 
cert, cal esmentar que a França hi ha 
molta afició per les carreres fortes i 
aquesta n’és un exemple on amb 37 
km., es pugen més de 3.000 m.) al 
costat d’Avinyó també se’n fa una 
de 100 km., també prop de Bascun- 
ya, i a part de França també he estât 
a Suïssa, la maratô de Ginebra i a 
Alemanya en la maratô de Munich, 
a Bèlgica..

Fins ara però mai havia sortit 
d’Europa fins ara, que aniré a 
E.E.U.U.

I les despeses?
Bé, en el cas d’E.E.U.U. s’ha 

organitzat un viatge en grup i ens 
surt més economie, però en els ca- 
sos d’Europa no cm surt car perquè 
dormir ho fas en pabellons espor
ti us, cadascü amb el seu sac i el menjar 
me l’emporto préparai, o sigui que 
només gasto el gas-oil del cotxe.

Es pot dir que despeses d’al
tre lipus no en tinc i el meu hobby és 
aquest, ni bec, ni fumo, ni surto de 
gresca.

Quan surts a aquestes curses 
ho fas en plan afició i no en plan 
turisme i això et garantitza no gastar 
gens.

Poques vegades anem al cine
ma, ni mai als restaurants o a les 
festes, cap, absolutament cap vici, 
excepte el nostre hobby que és có
rrer i viatjar per les diferents curses.

El menjar també ens surt for
ça économie perquè som vegetarians.

Al 100%?
Bé som làcteo vegetarians.
Entre els meus hobbys un és 

Tèsser naturista.
Coin es feu naturista?
Fou a Barcelona i vaig estar 

vinculat a TAssociaciô de Naturistes 
de Barcelona i és un hobby bonic 
perquè ens agrada tot el que signifi- 
qui estar en armonia amb la natura.

Vaig estar vinculat al movi- 
ment ecologista.

Per cert, la l.a manifestaciô 
amb bicicletes que es feu a Epanya, 
fou quan jo estava de responsable
C EL RE  HO

del departament d’ecologia de l’As- 
sociaciô de Naturistes de Catalunya 
i forem nosaltres qui la organitzà- 
rem a Barcelona per primera vega
da.

Aquella fou en plan reivindi- 
catiu: voliem més zones verdes, els 
carrils-bici (que es demanaven per 
primera vegada), que es frenés l’es- 
peculació del sol que era terrible en 
aquella época i hi varen participar 
unes 15.000 persones essent un éxit 
rotund.

I qué en pensa la teva dona 
d’aixô?

La meva dona i jo coincidim 
amb els meus gustos; sóm una fami
lia molt unida perqué ens uneixen 
moites afícions i il.lusions idéntiques. 
Inclus la decisió de fer-nos vegeta
rians fou comú, sense cap tipus de 
pressió sinó voluntáriament.

Várem decidir probar-ho per 
3 mesos i ens va agradar tant que 
várem continuar i ara ja fa més de 17 
anys.

Concretament la nostra filia 
petita, la Rosita que té 17 anys, no 
ha probat mai la earn i ben sans que 
estem tots.

Jo havia llegit alguns llibres 
vegetarians, i casualmet vaig conéi- 
xer la cooperativa de vegetarians de 
Barcelona, vaig entra-hi en compte

i... bé; en aquella época va passar 
quelcom déterminât.

Jo tenia una lluita molt forta 
amb telefónica peí tabac, perqué on 
jo treballava hi havia més de 100 
persones i només el 15% no l'umà- 
vem.

Amb aquelles condicions no 
es podia treballar i jo vaig recullir 
signaturas durant dos anys perqué 
ens posessin a part i no ens van fer 
cas.

Va arriba el moment que ho 
vaig plantejar seriosament al jefe de 
la secció que si allá no es posaven 
condicions, sortiria al baleó a treba
llar.

I així ho vaig fer; vaig empor- 
tar-me’n un anorak, un passamun- 
tanyes (era febrer) i ben abrigat vaig 
sortir al baleó amb una taula per 
treballar.

- Qué fa aquí, teatre?
- No, eslic treballant.
- Entri a dins!
- No s’hi pot respirar.
Em van treure la taula i vaig 

continuar treballant a terra.
Al cap d’una estona van cri

dar un advocat, varen fer l’informe 
previ i l’endemà em van dir que tor- 
nés cap a casa suspés de feina i de 
sou.

D’aquí em vaig posar en con-

L 'tm ili A guilar am b els seus tres filis



tacte amb la premsa, la ràdio, cartes 
al Conseil d ’Administració i llavors 
l’Associació Naturista em va ajudar 
molt en tots els aspectes.

Jo en aquell moment, no era 
soci de la Societat Naturista i em van 
oferir la seva ajuda incondicional.

Fou llavors que em vaig vin
cular molt més i aixi hem seguit, 
sient vegetarians naturistes per pura 
vocació sense prejudicis.

Problèmes no en tinc perqué 
sempre m’emporto el menjar i als 
Hotels no hi anem mai.

Li preocupa que la gent no 
sigui naturista?

No, no, em preocupa més el 
tabac i l’alcohol, la droga... perqué 
l'a molt mal a la humanitat.

Mai s’ha d’arribar al fanatis
me; tots els fanatisme son dolents 
perqué condicones la leva ment a 
una línia única que et tapa totes les 
altres veritats.

Cal èsser tolérant i compren
dre tot tipus d’idees, sense combre- 
gar amb elles, si no vols...

Ademés, si haguéssim de ser 
naturistes a l’extrem hauriem de 
prescindir de moites coses , els ves- 
lits, les cases, els cotxes, la feina...

Cadascú, dins de les seves 
possibilitats, és bô inclus bonic, trac- 
tar d’aproximar-se a la naturalesa.

Esperanto?

Es curiós, però dins el camp 
naturista hi ha moites persones vin- 
culades a l’Esperanto.

Té molt a veure perqué tot i 
que és una llengua artificial, pretèn 
equiparar a tothom al mateix nivell, 
sense diferències, sense “jergues”, 
és una idea que tendeix a l’enteni- 
ment universal.

A l’inici, molts esperantistes 
eren anarquistes per la idea de “sense 
fronteres”.

El seu creador no era anar
quista sino que va viure unes condi- 
cions més especiáis entre lluites èt- 
niques i problèmes interns entre 
Rùssia zarista, alemanys, polacs... i 
per abeò va crear una llengua uni
versal que facilités la germanor, cer- 
cant una llengua que no fos de nin- 
gú i fós de tothom.

Jo concretament, vaig conèi- 
xer l’idea entre els naturistes i em 
va entusiasmar. Vaig conectar amb 
els esperantistes per fer classes d’a- 
prenentatge i vaig conèixer l’impul- 
sor en aquell moment.

A l’arribar a Girona vaig veu
re un cartell que posava "Cursos 
gratuits d’Esperanto” (sempre es 
fa gratuit perqué és quelcom al
truista), i vaig conèixer alguns espe
rantistes de Girona.
Vaig entrar a formar part d’aquesl 
moviment i durant un temps vaig

ser-ne el president, tèiem dasses d’Es
peranto, fèiem excursions... Només 
ho defensen gent idealista.

Com pot fer-se perqué sigui 
necessari?

Tothom està convenqut que 
no pot progressar, que no té sortida 
i no ho volen assumir.

Aprendre l’Esperanto, és molt 
senzill, perqué no hi ha excepcions.

L’Esperanto existeix a través 
de l’Associació Universal de l’Espe
ranto amb delegats a tots els paisos 
del món amb una xarxa de 2.500 
delegats.

Parlar anglès no diu massa rés, 
parlar Esperanto et garantitza un 
amie.

Endemés, en Esperanto no hi 
ha superioritat perqué tothom l’ha 
d’aprendre.

Quants esperantistes a Gi
rona?

Debem ser uns 30, tot i que 
uns 100 són associats o simpatit- 
zants però no están plenament vin
culáis.

Fem cursos quan tenim 10 o 
12 persones que en volen apendre.

- L'Emilio és un home modest i sin
gular que per sort el tenim visquent 
a Quart
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FESTA MAJOR DE QUART 1990
Tot sovint m irar enrera provoca una determ inada 

satisfacció... això succeeix quan recordem  amb alegría 
quelcom que ha format part de nosaltres en un m o
ment concret.
Tant de bó tothom  recordi am b afany l’anom enada 

FESTA M A JO R  D E Q U A RT-1990 i s’esperi de nou 
la propera.
Aquest any i per una vegada més, cal brindar abans 

que tot per la Comissió de Festes que no només va 
respondre amb la seva parlicipació i presòncia en les 
vetllades de gresca i matins esportius, sinó que porla- 
ven tota una cursa de preparatius, d'enginys per orga- 
nitzar-ho, de reunions,... un equip que genera energia 
per si mateix i que la transm et am b aire divergent i per 
a tothom.

Recordem? Va haver-hi balls, concursos, esport, premis, 
sardanes i beure.

Va haver-hi curses, fútbol, patinatge, ping-pong, ac- 
tes religiosos amb un toc festiu i el potenciam ent de la 
tcrrissa a través del X Concurs de Ceràmica.
Tot això i més queda pendenl de la valoració de 

cadascú, però, estem segurs, que la balanza és positiva.

FESTA MAJOR DE PALOL D’ONYAR
Fa un pareli de mesos que a Palol d ’Onyar va 

haver-hi canvis en la direcció de l’Associació de Veins. 
Degut a un mal funcionam ent en l’an terior Junta 
estava en perill el fer possible un any més la Festa del 
barri.

M algrat tots els entrebancs, el vice-presiden t de 
l’anterior Junta, es va fer càrrec de to t el pes de la 
Comissió de Festes, però to t sol era impossible, per la 
qual cosa, per la sorpresa de tots, el poble ha aconse- 
guit fer tota una Comissió de Festes totalm ent nova, 
geni que mai s’havia vist d in tre cap acte públic, i per 
això ens hem de sentir orgullosos de com probar que 
encara hi ha m oltes persones capaces de fer una gran 
Festa com la que hem tingut aquest any, senzilla però 
prou maca, com perqué el p roper any encara hagin 
quedat amb ganes de tornar-hi.

Cal rem arcar que en aquesta festa s’ha pogut 
respirar un gran am bient familiar. Amb una gran assis- 
tència deis nostres veins dels diferents nuclis del municipi la 
qual cosa es d’agrair, perqué tots formem un gran poble.

Per un poble petit on tothom  es coneixes fàcil trencar 
l’harm onia ciutadana, però és ben fàcil aconseguir una per
fecta unió quan d ’una festa o un afer im portant es tracta.

Si ens ho perm eten volem aprofitar l’ocasió per fer 
una sugerència envers a la festa, to t i que tenim fama en 
aquest país de que sem pre arribent tard, no estaría de més 
que canviéssim els hàbits i que els actes comencessin pun
tuáis perqué els que arriben d ’hora no tenen culpa de que 
d’altres arribin tard. U na altra qüestió seria que els actes de 
la Festa no ooincidissin dos a la mateixa hora, perqué el que 
vulgui pugui assistir a tots sense necessitat de sacrificar-ne
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d ’altres, ja que aquest any com quasi cada any, els jocs 
infantils s’allargaren tant que FOfici Solem ne s’ha quedat 
sense assistenls, tot i que aquets any la pintada de l’església 
s’ho ben mereixia, i com la tradició mana, antigam enl des- 
prés de la missa a l’era del castell es ballavcn dues o tres 
sardanes seria una cosa bonica de to rn a ra  recuperar. Sabent 
que cada anys’intenta fer-ho millor i que aquest ha estât un 
gran pas perqué cada vegada surtin  noves persones. Peró 
cree que aqüestes questions es van superant i que el poble 
progressa. Són molts els que amb el seu sentit de la respon- 
sabilital m iren el futur amb iLlusió i treballen per fer-la 
realitat.

FELICITA T PALOL!!!



DESPESES
G a lla rd e ts  i b a n d e re ts  4.000 pies.
4 pinzells.................................................................................................................. 233 ptes.
S p ray ......................................................................................................................... 354 ptes.
18 cainisetes 13.500 ptes.
U n n u m erad o r....................................................................................................1.075 ptes.
150 ta lo n aris  3.450 ptes.
T abac  pel b a r .....................................................................................................5.932 ptes.
Despeses vàries..................................................................................................6.804 ptes.
G el d ia 3-8.......................................................................................................... 1.000 ptes.
M assegur, s .a . - b a r ....................................................................................... 5.712 ptes.
C onyac  i va ris .................................................................................................10.390 ptes.
R ecasens varis cu ina ....................................................................................... 3.798 ptes.
Servei b a r ............................................................................................................ 4.004 ptes.
l .lo m .................................................................................................................... 25.427 ptes.
R éto l...................................................................................................................... 3.000 ptes.
T ab ac , gel i llim ones............................................................. ,. 7.350 ptes.
L libres de la fes ta ....................................................................................... 145.000 ptes.
P rog ram es de m á ............................................................................................ 4.000 ptes.
B ab, s .a . (lam pista)........................................................................................ 6.430 ptes.
C ab are t co n ju n t m usical 160.000 ptes.
C adires i tau les .............................................................................................. 64.966 ptes.
V aivi.................................................................................................................. 103.847 ptes.
2 bom bones de b u tá ....................................................................................... 1.600 ptes.
G aso il.....................................................................................................................1.000 ptes.
4 rotlles de tovallons de p a p er 440 ptes.
G elats F rigo   19.738 ptes.
G am bes   112.120 ptes.
A rm eria  C assa ................................................................................................ 55.800 ptes.
5 rotlles de «cañ izo» ...................................................................................... 4.925 ptes.
T au le r b a r ...........................................................................................................6.000 ptes.
P in tu ra  pel ré to l............................................................................................... 1.153 ptes.
P lanxa  de cu in a ................................................................................................1.000 ptes.
P ern il, p inxitos i pernils del tir al p la t 53.380 ptes.
P a ta tes  i caram els..........................................................................................10.577 ptes.
M úsica .................................................................................................................10.155 ptes.
C on ills................................................................................................................... 1.500 ptes.
P a  i cro issans................................................................................................105.472 ptes.
B egudes............................................................................................................ 105.472 ptes.

20  olles jocs in fan tils ................................................................................... 5.000 ptes.
C in tes ........................................................... „..................................................... 1.699 ptes.
T abac  pel b a r, d ia 4 -8 ................................................................................. 5.980 ptes.
1.lim ones 550 ptes.
C opes concurs b o tifa r ra ..............................................................................1.916 ptes.
10 p laques a 200 p tes  2.000 ptes.
10 m ed alles a 118 p te s  1.180 ptes.
10 p laques a 161 p tes  1.610 ptes.
X a i......................................................................................................................11.996 ptes.
T endais   6.655 ptes.
F ú tb o l (aigua).................................................................................................. 1.000 ptes.
S opar personal encarrega t festa ............................................................76.000 ptes.

T o tal despeses  1 .121 .359  p tes.

INGRESSOS
D ia  3-8
B ar 172.775 ptes.
T au les .................................................................................................................. 2.000 ptes.
R ifa  xai 6.800 ptes.
Dia 4-8
B ar................................................................................................................... 299.000 ptes.
R ifa xa i 19.950 ptes.
B o tifa rra  13.500 ptes.
D ia 5-8
B ar....................................................................................................................177.600 ptes.
R ifa  xai 3.000 ptes.
T a u la ....................................................................................................................1.000 ptes.
T ir al p la t...........................................................................  86.600 ptes.
P ro p in es ..............................................................   880 ptes.
P ro p ag an d a  llibre..................................................  167.976 ptes.
I au les 50.000 ptes.
Q uotes socis................................................................  162.300 ptes.
Subvenció de l’A ju n tam en t.....................................................................85.000 ptes.
Subvenció x oco la tada .................................................................................15.878 ptes.
Subvenció copes............................................................................................ 18.034 ptes.

T o ta l Ingressos........................................................................................1.282.293 ptes.

T o ta l Benefici* Festa 1990 160.934 ptes.

L’AIGUA, AQUEST BÉ TAN PRECIAT
L’aigua, en aquesl país, és un recurs natural escàs, 

indispensable alhora, tan t per la vida corrent de la com uni
tà l, com per a l’exercici de l’immensa majoria de les aulivitats 
econòm iques.

A  Q uart, com  a la resta del país, l’aigua tam bé té la 
consideració de recurs naturai escàs, i com a tal el seu fluxe 
és irregular en la seva forma de presentar-se en el tem ps i en 
l’cspai. A questa circum stància provoca,e n ocasions, la insu
ficiencia d’aquest bé tan necessari.

Això és, precisam ent el què ha succe'it recentm ent en 
el M unicipi am b l’esgotam ent del Pou del Puig de “Les 
Bruixes”,; esgotam ent que ha provocai greus inconvénients 
i perjudicis a un im portan t sector de la població que, durant 
uns dies s’ha vist privât, per força major, del subm inistra- 
m ent dom iciliari d ’aigua potable.

La rapidesa am b què el Pou de “Les Bruixes” ha 
réduit a límits ínfims el seu cabdal, ha fet que l’A juntam ent 
procedís a l’obertura  d ’un Pou a Can Baldoira.

D ’un tem ps ençà, el Consistori preveinl aquesta 
possibilitat, m antingué amb la propietat de Can Baldoira, 
una sèrie de negociacions conduents a la instal.lació d’un 
pou a dita finca queassegurésa llarg termini, el subm inístra
m ela d ’aigua potable a la població.

Els estudis realitzats cn aquest aqüilèr donaren un 
cabdal de 60.000 litres per hora, aproximadamciU.

La instal.lació gaudeix d ’una bomba de 40 C.C. de 
potencia, a fi de tenir la suficient pressió per fer pujar l’aigua 
del pou al dipòsit instal.lat al Puig de Les Bruixes. El cost 
d ’aquesta nova instal.lació és de 2.700.000 ptes.

No acaba però aquí l’activitat de l’A juntam ent, jaque  
seguinl amb la política de previsió en m atèria d’aigua, s’eslà 
procedinl a l’el.laboració d ’un estudi geològic de diverses 
zones del term e municipal a fi de descobrir un nou aqüifer 
subterrani que perm eti la instal.lació d ’un nou pou que 
garanteixi a llarg term ini el subm inistram ent a la població 
d’aquest bé tan escàs i necessari.
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FESTA MAJOR DE LA CREUETA 1990
Un any més el Jovent de La Creueta ens hem fet 

càrrec de l’organització de la Festa M ajor i ara és hora 
de fer un balanç de com va anar tot.

H auriem  de com ençar dient que aquest any hem 
quedat força decebuts amb els résultats de la festa del 
nostre poble.

Com cada any tots els de la Comissió del Jovent 
de La Creueta hem fet molts esforços perquè la nostra 
festa fos la millor. Però s’ha de tenir en com pte que en 
una Festa M ajor la Comissió només és una part, la part 
organitzadora, i que hi ha una cosa més im portant: la 
gent que hi va, en definitiva, la geni del poble.

Lam entem  haver de dir que en aquest sentit el 
poble no ens ha ajudat massa, encara que sap greu dir 
això per la gent que si hi ha participât de debó.

Hi ha dos casos concrets en q uè es pot veure q ue 
el que diem és veritat.

El dissabte a la tarda a la Plaça de l’Estaciô es va 
fer una audició de sardanes. Però allò semblava més 
una orquestra tocant per la Comissió que no pas unes 
sardanes per la gent del poble.

I una cosa sem blant va succeir amb el Sopar de 
G erm anor que es fa cada any. Aquest any tam bé vam quedar 
sorpresos, però no com els altres anys per la gran quantitat 
de gent que s’hi va apun tar sinó per to t el contrari. Malgrat 
això, però, el sopar va anar m olt bé i creiem que la gent va 
quedar contenta.

S’ha de tenir en com pte que organitzar una festa és 
una cosa que com porta una sèrie d’esforços, hores de treball, 
mais de cap, cansament... Si to t abeò es veu com pensât 
d’alguna m anera no et sap cap greu haver-t’hi esforçat, però 
si no és abei els ànims van decaient i al final penses que to t el

Inaugurarlo del Locai Social de La Creuielu 

que has fet no ha servit de res.
Una festa no és res sense la col.laboració de la gent del 

poble i només am b la participació de tothom  i no tan sols 
d ’uns quants és possible de portar a term e cada any una 
tradició com és la Festa M ajor.

Hem de dir per ùltim que encara no se sap qué es farà 
l’any que ve, però només dem anem  una cosa: que per poca 
cosa que es faci, la gent hi col.labori i ens ajudi a tirar 
endavant la Festa M ajor. Perquè sense la participació de la 
geni del poble, no hi ha festa.

EL JO VENT ÜE LA CREUETA

CASAL D’ESTIU 90
El passât mes de juliol es va portar a term e a 

Quart per tercer any consecutiu el Casal d’Estiu. Durant 
les quatre setm anes que va durar el casal vam in tentar 
combinar diferents tipus d’activitats per tal de fer 
passar als nens una estona entretinguda. Van fer di- 
buix, treballs manuals, fang, diapositives, jocs... També 
vam fer diferents sortides pel poble, on vam anar a 
veure a un terrissaire, i l’últim  dia ens vam acom iadar 
amb una festa.

Dos dies a la setm ana anàvem a la piscina a 
Caldes, i de fet aquesta és l’activitat que més va agradar 
als nens. A profitant l’anada a Caldes vam visitar el 
poble i diferents fonts on anàvem a berenar.

Al final del casal vam fer tres dies de colònies a 
El Vilar, a Banyoles, i abeò va ser el més divertit de tot 
encara que no tots els nens hi varen venir. La casa de 
colònies tenia una piscina on ens podíem banyar quan 
volien i estava situada a tocar al llac de Banyoles, el que vam 
aprofitar per conèixer els voltants del llac amb les seves fon ts 
i els seus paisatges. També vam donar la volta al llac amb una 
barca i l’últim dia ens vam banyar tots al llac, cosa que als 
nens els hi va encantar. Van ser tres dies m olt divertits en qué 
no vam parar, i que van passar volant.
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Esperem, pero, que l’any que ve vinguin molts més 
nens al casal i, és ciar, a les colónies.

Així, que tots els nens i nenes de Q uart ja ho sabeu, US 
ESPER EM  A  TOTS L’ANY Q U E  VE!!!

LES MONITORES



DENUNCIEM!
- Ja hi som!
- Com cal evitar aqüestes escenes?
D urant la prim avera passada l’Ajun-

tament de Q uart va decidir instal.lar unes 
"pilones” a diferents llocs conflictius del 
municipi per evitar la dificultatde visibilitat 
que es donava quan els cotxes aparcaven a les 
voravies...

Però, no n’hi ha prou, perqué el resul
tai, en alguns casos com en els de la foto, el 
romei és p itjo r que la malaltia.

Així, no nom és dificulten la sortida 
deis que s’integren a la C-250, sinó que la 
circulació de la mateixa es veu agreujada.

Des de la revista Celrè voldriem de
nunciar aquesta postura tan còmoda i fer un 
crii a tothom  per conscienciar-nos que mol- 
les vegades, cam inar un xic més o aparcar una 
mica més lluny no és cap problem a sinó una 
solució.

LLUM?
NO SEMPRE NTII HA HAGUTÜ

Q uantes vegades hem  sentit a dir que a la ciutat hi ha 
més com oditats que en el camp? Q ue la ciutat ofereix més 
m odernilai, i que, a la ciutat, hi ha coses que es donen tant 
per suposades que ni tan sols es valoren?

Estem  parlant d ’un fet tan concret com pot ser el de 
tenir o no ten ir llum eléctrica a les nostres llars.

Sembla ser, i després de múltiples negociacions i 
converses, que l’any 1990 unes 25 masies del municipi de 
Q uart podran gaudir d ’un “luxe” que per la majoria de 
nosaltres és una eina dins la nostra vida.

A  partir de 1991 uns 70 quartencs podran llegir a les 
nits, o veure la TV  o estar, asseguts, parlant al menjador.

¡Benvinguda sia, la m odernitat!

POSTULACIÓ
CONTRA EL CÁNCER

El dia 22 de Juliol d ’enguany, amb m otiu de la Festa 
Major de Q uart, es va celebrar el “Dia del Cancer”.

Des d’aquesta corporació agraïm la col.laboraciô de 
totes aquelles persones que am b la seva aportació fan pos
sible continuar lluitant contra aquesta greu i dolorosa enfer- 
metat.

La recaptació obtinguda i ingressada a la com pta de 
l’Associaciô Espanyola contra el Cancer va èsser de 32.793 
ptes.

Els nois i noies que participaren en la co llec ta  foren:
V IV IA N A  PIN ED A , ELO I M O RA , M IQ U EL 

DURAN, M A RC CA N TER O , ADAN G IR O N ES, HEL- 
GA G IR O N È S, M.a ÀN G ELS M ELER O , CRISTINA 
CABARROCAS, SA RA  A RRIBAS, SUSANNA M A R TÍ
N EZ i O L G A  R U E D A

A  tots, m oites gràcies.

UN QUARTENC REDACTOR EN 
CAP DEL DIARI DE BARCELONA

M iquel Pairoli i Sarra ha estât nom enat redactor en 
cap de les seccions “M irador” i “O pin ió” del D iari de Barce
lona. Com molts dels nostres lectors sabran, en l’espai dedi
cat al VEN TA LL que apareixia en els prim ers “C E LR È” 
que es van publicar, en M iquel Pairoli hi figurava amb els 
seus singulars escrits, els quais va haver de deixar per falta de 
temps m aterial per dedicar-s’hi.
M olts ja coneixiem a en M iquel per les seves publicacions i 
pels seus articles a “El Punt” del que n ’era redactor.

Miquel, sort; el poble t’ho desilja.

PROBLEMÀTICA SOBRELA 
INSTAL.LACIÓ DE TELÈFONS

Ú ltim am ent s’han adre^at a l’A juntam enl diversos 
veins de les urbanitzacions de Q uart Nou i l’Eixample de 
Q uart m anifestant el retard del servei de telefonia. D a 
vant aquesta situació la C orporació de Q uart ha dem anat 
explicacions a la Companyia per aquesta dem ora del tot 
incom prensible en una zona urbana a més am b l’agreujant 
que en alguns casos s’han anul.lal les peticions dels vei'ns 
basant-se en què l’A juntam ent de Q uart obliga a la canalit- 
zació soterrania del telèfon.

Aquest últim extrem ha causat la indignació munici
pal en el sentit que l’A juntam ent mai ha denegai una au to
ri tzació d ’instal.lació de telèfons per aquest aspecte, per lo 
que dóna a entendre un ànim  de la CTN E de traslladar a 
l’A juntam ent la culpa del funcionam ent anorm al en la 
instal.lació del servei telefònic.

Recentm ent, l’Alcaldia ha m antingut converses amb 
el D irector Provincial de la CTN E sobre els punts esm entats 
amb an teriorita t i sembla que molt aviat es cursaran les 
sol.licituds formulades.
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CASAL D’ESTIU A LA CREUETA

ens varen oferir una gran xocolata- 
da. Seguidament s’inaugurà una 
divertida Fira oberta als amics i 
familiars, organitzada amb imagina- 
ció i autorità! pels mateixos nens del 
Casal.

Va èsser molt bonic veure-hi 
novament tants de pares i mares 
passanl-s’ho bé amb els nens i els 
monitors.

Els monitors han notat que, a

El nou local de La Creueta 
s’ha estrenat amb un Casal d’Estiu 
que ha acollit 53 nens i nenes de 6 a 
13 anys tot al llarg dels mesos de 
juliol i d’agost. Una dada significati
va: 16d’aquests53 nens i nenes eren 
de les Vivendes Barceló del munici
pi de Quart, als que s’acompanyava 
tant per anar com per tornar del 
Casal. L’horari ha estât de 10 a 1 del 
matí i de 5 a 8 de la tarda. En aquest 
Casal hi han treballat 8 monitors i 
monitores majors d’edat provinents 
de diverses parròquies de la diòcesi. 
Una monitora i tres ajudants de 
monitor eren de la mateixa Creueta. 
També hem com ptât amb la 
col.laboració de diferents persones 
de la Creueta que ens han fet costat 
a l’hora de tirar endavant algunes 
activitats.

Hem quedat sorpresos de la 
bona acollida que el Casal ha tingut 
tant pels nens i nenes com per les 
famflies.

L’activitat que ha tingut més 
relleu ha estât la participado a la 
Festa Major amb un Cercavila, on 
per primera vegada sortien al carrer 
CELRÈ/16

uns espectaculars gegants, el gegant 
i la geganta acompanyats de cap- 
grossos, tots ells confeccionats pels 
nens. A continuacio en el nou local 
hi hagué representacions dels nens 
del Casal i una sorprenent sessiô de 
màgia. Era molt encoratjador veu
re-hi molts pares i mares partici
pants d’aquest ambient festiu.

Es varen fer dues excursions 
de tôt un dia amb autocar: una a la 
Garrotxa (Olot) i l’altre al Puigsa- 
calm, on tots varen pujar-hi.

L’ultim dia de Casal les mares

mesura que avançava el Casal, els 
pares dels nens i els veins de La 
Creueta els han anat valorant més la 
feina educativa que generosament 
estaven realitzant en bé del poblé.

En acomiadar-nos, a tots 
(pares, monitors, nens, veins,...) ens 
venia la pregunta: Vist l’èxit no seria 
possible a l’hivern continuar el tre- 
ball educatiu iniciat amb aquests 
nens? La resposta l’hem de donar 
entre tots i cadascû oferint-nos 
generosament segons les possibli- 
tats de cada perona.



BENEDICCIO DEL LOCAL 
DE LA CREUETA

Eldiumenge, 12d’agost, des- 
prés de l’Ofici de Festa Major a l’es- 
glésia de Palol amb la posterior sar
dana corresponent, hi hagué l’acte 
de Benediccíó del nou Local. El Sr.

Joan Pastells, el Sr. Alcalde i el Mos- 
sén expresaren públicament els seus 
desitjos que, animats per la generosi- 
tat deis que varen comentar el local 
(molts d’ells allá presents), trobem

també a partir d ’ara la col.laboració 
de tots per refer l’activitat cultural i 
recreativa, peí bé del poblé i a la 
que aquest local ens convida.

COLONIES DE PALOL

MOVIMENT PARROQUIAL 
  DE QUART ______

C A T E Q U E S I
Comença a l’octubre, cada 

dissabte, al migdia, a la rectoría, en 
grups següents:
Párvuls, amb cinc i sis anys d’edat. 
lniciació a la Vida Cristiana, tres 
cursos a partir deis set anys d’edal. 
En el segon curs, la primera Confes- 
sió i la primera Comunió.

Catequesi General, amb tres cursos 
després del post-primera Comunió, 
entre els deu i els dotze anys d’edat. 
Altres grups, en dies i hores que ells 
mateixos determinen en començar 
cada curs:
Professió de Fe, ais treize anys d’e
dat, un curs amb la Renovació de les

Promeses del Baptisme i Professio 
de Fe en la Vetlla de la nit de Pas
qua.
Confirniaciô, téta la Protéssiô de 
Fe, dos cursos, després dels catorze 
anys d’edal, amb la recepciô del 
Sagrament de la Confirmaciô en 
acabant elsegon.

També aquest estiu, com ja és 
tradició entre els nois i noies de 
Palol d’Onyar, s’han fet les Colonies 
a Sant Marti de Llémena, organitza- 
des per la Parroquia, amb la 
collaboració entusiasta i desinteres- 
sada deis monitors de La Creuta i de 
Palol.

Les colonies son com la con- 
clusió de les activitats realitzades 
durant el curs. Van ser a finals de 
juliol amb el tema de les Olimpiades 
i el coneixement de diversos països 
del mon d’on provenien els atletes. 
L’ambient d ’illusió i de fantasia de 
les Colonies és una escola de convi- 
vència i de formació d’una manera 
de viure, respectar i col.laborar que 
volem per cada dia.

Entre les activitats i jocs que 
omplien els dies cal destacar l’excur- 
sió a Termita de la Barroca, el dia de

A l fin a l de les Colonies:
Un im provisât podium  olim pic per prem iar els guanyadors de les diverses proves.

la piscina, els jocs de cucanya, els raiment, les grans proves olimpi- 
moments de pregària i revisiô, i natu- ques.
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LA CAMPANYA PER PINTAR I 
MILLORAR EL TEMPLE PARROQUIAL

H a durat, prácticam ent, un any. 
S’está acabant la restauració de la Creu 
Parroquial i, am b ella, la donarem  ja 
per acabada. És l’hora de l’agra'iment a 
tots, institucions, com l’A juntam ent, el 
Bisbat i el grup Berchmans de Barcelo
na, i individus i families, feligresos i 
amics de la Parróquia.

Són vuitanta-dos els donants, que 
han aporta t un to tal de 2.667.688.- ptes.

U n donatiu  de 500.000, un de
250.000, un de 200.000, sis de 100.000, 
un de 75.000, un de 63.780, un de 60.000, 
un de 40.000, un de 35.000, dos de 28.854, 
onze de 25.000, quatre de 20.000, vuit 
de 15.000, dos de 12.500, dinou de 10.000, 
un de 6.000, setze de 5.000, un de 4.000, 
un de 2.700, un de 2.000, un de 1.000 i 
un de 500 ptes.

LES SORTIDES HAN ESTAT:

Pintar.............................................................................................1.076.800 ptes.
Electricitat (rénovant tota la instal.lacio de la rectoria)....... 565.296 ptes.
Creu Parroquial (restauració i col.locació)...........................286.540 ptes.
Ornaments, calaixera i altres sagristia, escala, cor, etc.......562.483 ptes.

TOTALS
Entrados 2.667.688 ptes.
Sortides 2.491.119 ptes.
Romanent 176.569 ptes.

PROGRAMACIO DE RADIO QUART
La program ació d’una emissora és possiblem ent, una 

de les parts que més defineixen la seva personalitat. És per 
tant, un punt im portantíssim  al qual se li ha de dedicar 
temps, estudi i atenció per tal de trobar la combinació de 
program es ideal, que doni com a résultat la màxima audièn- 
cia i participació.

El disseny d ’aquesta programació és, us ho puc asse- 
gurar, una tasca difícil per la varietat de factors que influei- 
xen en ella, els quals s’ha de com binar en perfecte arm onia 
com a condició indispensable per tal que un program a pugui 
sortir endavant. Factors essencials, com el temps de dedica- 
ció, l’espai i durada necessària per al program a, la situació 
d’aquest en la franja horària, el dia d’emissió, el m aterial i els 
mitjans disponibles... De qué ens serveix per exemple idear 
un program a de concerts en directe si no trobem  el loculor 
adient per com entar-los? I si en canvi sí el tenim, però no li 
trobem  la franja horària adequada? Ens pot passar també 
que trobem  una combinació, però, hem pensât ja en el 
material que necessitem per donar continuitat al program a? 
El tenim  o el tindrem  disponible?

En fí, són problèm es que només tenim  les emissores 
petites, les que funcionem amb gent que no treballen, sinó 
que col.laborem a R àdio Q uart i a la qual li dediquem  tot el 
temps que >ens és possible (moites vegades menys del que 
voldríem o seria necessari).

De totes formes, i tal com estava prom és i previst, ja 
està funcionant la nova programació de Ràdio Q uart. Una 
programació experim ental al llarg del mes de Setem bre i que 
ha de funcionar al 100% a partir d’O ctubre i amb la qual

arribem  a les 40 hores setm anals de producció pròpia amb la 
novetat de funcionar ja tam bé entre setm ana amb un progra
ma gegant anom enat “A ctualiquarl” que s’em et cada dia a 
partir de les 20 hores. El cap de setm ana la program ació ha 
estât superpotenciada am b espais de contingut cultural i 
inform atiusobreto t de caire local a on està prevista tam bé la 
visita deis protagonistes del m om ent a la nostra vila.

La nostra màxima preocupació ha estât la varietat, el 
poder oferir un producte ap te per a tots els públics i evitar 
així que la nostra ràdio es convertís en l’eina d’un public 
concret o déterm inât. Am b la nova program ació tan sols 
haureu de consultar l’horari i de segur que hi troben al llarg 
del dia, el program a que us interessa. Inform ació cultural, 
musical, noticies internacionals cada hora, esports locáis, 
informació municipal, un grograma dedicat integram ent al 
món de la sardana, un program a concurs a on us podeu 
guanyar fins i to t un sopar i la m illor selecció musical per les 
tardes-vespres deis dissabtes. I això no és tot. El diumenge 
n’hi ha més, com per exemple el program a infantil de l’A n
na a on els petits tindran, de segur, m oites coses a dir o el racó 
dels rom àntics quan la nit eau sobre Q uart qualsevol diu
menge de l’any a partir de les 18 h.

Aixi és la nova program ació de Ràdio Q uart, una mica 
de to t i per to thom  des dels 101.2 Mhz. de la F.M., desitjo que 
l’aprofiteu i que la gaudiu al màxim. Fins aviat.

PACO GUALLAR
Director de R àdio Quart
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CONCURS DE CERÀMICA

El passat 21 de juliol es va ence- 
tar una nova edició del concurs de cerá
mica en els locáis del futur museu de 
Quart.

En el transcurs deis dies següents 
hom va poder gaudir de la nom brosa 
participació que enguany ha passat per 
aquest concurs m ostrant-nos noves 
técniques d’elaboració de les peces.

Probablement aquest sigui un deis 
aspectes més im portants d’aquesta 
desena edició del concurs. Aquesta nova 
dimensió, per dir-ho d’alguna manera, 
de les obres presentades ha estat possi- 
ble per la diferent procedencia deis autors 
i la aportació que fan de les escoles on 
s’han format.

La participació ha esta notable 
tant en quantita t com en qualitat tin- 
guent en com pte que les 63 obres que 
han anat a concurs han complicat el 
veredicte del ju râ t a l’hora de decidir els 
premis to t i que eren persones molt 
vinculades al m ón de l’art en general i 
de la cerámica en particular algún deis 
m embres del jurat.

Els premis que s’atorgaren fo- 
ren els següents:
1.- Safa ta de planxa d’Esther Segura de 
Cornellá de Llobregat.
2.- Sense títol de José López Reyes de 
M anises (Valéncia).
3.- Raku, vol. 1 i vol. 2 de Pere Castellví 
de Barbera del Vallès

El caire que any darrera any ha 
agafat aquest concurs el fan ja  un acte 
imprescindible al nostre poble durant 
els dies de la Festa M ajor, to ta vegada 
que esta sobradam ent consolidât. No 
per aixô ens podem  oblidar de donar les 
gràcies als m embres del ju rat, als parti
cipants i a tots els visitants que al gaudir 
del concurs ens encoratgen a millorar- 
lo.

REGIDORIA D E CULTURA

QUART,
ZONA DTNTERÈS ARTESANAL

L’A juntam ent va prendre un 
acord de Pie el febrer de l’any 1988 per 
sol.licitar a la G eneralitat la denom ina - 
ció d’origen del nostre municipi; ja  que 
hi ha proves évidents fins als nostres 
dies, de que l’ofici de terrisser, ha passat 
de pares a filis, des de fa més de set- 
cents anys. Al poblat ibèric ja s’hi tro- 
ben restes de terrissa, i sigui potser 
aquesta Parrei, ja  que la m atèria prim e
ra, no ens ha m ancat mai.

El 2 de juliol el departam ent 
d’indùstria i Energia de la G eneralitat, 
publica una O rdre declaran el nostre 
poble zona d ’interès artesanal, per la 
qual cosa a partir d ’ara els terrissers 
podran segellar les seves peces amb la 
seva procedència, com si de bon vi es 
tractés.

A quest ha sigut un gran any per 
la nostra terrissa, tan t per l’éxit assolit 
eh la l .a M ostra de Terrissa, única a 
Catalunya, d ’aquesl tipus, i pel nom- 
brós public assistent, la qual cosa, unit 
a la denom inació d’interès artesanal, 
faran que en  properes edicions encara 
sigui més venturós en quant a public i 
nom bre d’expositors.

H em  d ’agrair una vegada més

des d ’aquestes linies el suport que per 
part deis médis de comunicació ha tin- 
gut, el nostre art i tradició de Quart.

Esperem  que aquest bon m o
m ent per la terrissa popular de Quart,

sigui una em penta per continuar en 
aquesta línia, de fires i exposicions d ’a- 
rreu del principat i poguem tenir en un 
futur próxim la tan anyorada escola de 
terrissa.
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ESCOLES DE QUART: 
Una solució que no ens convenç

Fa tant de tem ps que es lluita per 
unes escoles dignes i reais a les nécessi
tais del municipi de Quart...!

Sense anar massa lluny i per no 
distenciar-nos gaire del tem a central, 
ens situarem  en el darrer curs escolar 
89-90, on contínuam ent hi ha hagut 
escrits ais diaris parlant de les “futures” 
escoles, cartes a ensenyament, respos- 
tes poc convincents...

Dóna la sensació que se’ns dóna 
llargues per evitar problèmes, dit po- 
pularm ent, “però qué callem”.

Teó'ricament, havíem de tenir la
2.a fase acabada i la 3.a fase en el seu 
inici.

Prácticam ent, tenim una 1.a fase 
acabada, amb un m enjador que també 
fa d ’aula, una biblioteca ridicula (per la 
seva dimensió) i un laboratori que encara 
no s’ha pogut em prar perqué també 
compleix el rol d’aula.

Els nens i els mestres están divi- 
dits entre Pescóla nova i les aules 
municipals de la Plaça de la Vila i es 
passen el dia passejant ja sigui a l’hora 
de dinar, de recollir o portar els ger- 
mans...

Aquest curs tenim quelcom més... 
Ara ja tenim 2 aules prefabricades... 
Però encara continuem  sense m enja
dor (entés com a tal únicam ent), sense 
laboratori, sense... i amb les aules de 
PAjuntam ent que no es poden adequar 
per a local deis avis, o com a biblioteca 
municipal, etc.

- Fins quant Q U A R T  será un 
municipi amb aquesta predisposició a 
teñir pedamos i més pedamos a Pescóla?

- Per qué no podem  teñir una 
escola que respongui a les necessitats

deis nostres iníants?
- Per qué tants pares encara han 

de dubtar quan decideixen Pescolaril- 
zació deis seus filis?

- Evidentm ent; si volem un 
municipi m odern i de cara al futur ens 
cal teñir una escola am b base i que, a 
l’hora, no ens conform em  am b la dem a
gogia d’aquestes, tan boniques, aules 
prefabricades.

REGIDORIA D ’ENSENYAMENT

CUINAR 
ÉS COSA 
DE TOTS

Ingredients, (pera dues persones): 
250 grs. de rap i 2 cigales; 4 gambes; 300 
grs. de clo'ises; 300 grs. de musclos; 300 
grs. de calamars; 100 grs de pèsols; 150 
grs. de pebrot vermeil; 250 grs. d ’arròs, 
oli, all, salsa de tornata i fumet de peix.

Preparaciô: Tallarem  el rap a 
troços i ei freigim amb oli d’oliva. Quan 
està rossejat es retira. Idèntica opera- 
ciò es fa amb les gambes, cigales i cala

C EL RÈ/20

Paella de peix i marisc

mars. Amb aquesl mateix oli fregim els 
ails, afegim salsa de tom ata i hi lirem 
l’arrôs.

És reofega tô t en aquesta salsa. 
Hi hal'egim tam béel fumet de peix. Una 
vegada l’arrôs està bullint (5 minuts) 
s’hi afegeixen els pèsols que es rossegen 
amb la resta del peix i marisc. Després 
es posa tô t plegal al forn uns quinze mi
nuts.
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És ben coneguda la tradició boletaire de Catalunya.
Els bolets són ingrédients imprescindibles en la pre- 

paració de m olts deis nostres plats.
A quest consum ha originat un comerç im portant tant 

de bolets que creixen espontàniam ent en els boscos, quan 
n’és la tem porada, com els bolets cultivats.

Però l’interès dels catalans pels bolets no es lim ita a 
unes questions gastronóm iques o comerciáis; igualm ent 
im portants, si no més, són els aspectes lúdics o esportius, que 
fan que, en arribar les pluges, un gran nom bre de persones es 
desplacin als boscos amb l’afany de passar una estona d’es- 
barjo i om plir de bolets els seus cistells.

La flora micològica del nostre país inclou, però, espè- 
cies tôxiques, algunes m olt perilloses.

El criteri bàsic per a evitar intoxicacions per ingestió 
de bolets tóxics és consum ir' únicam ent aquells bolets que se 
sap am b to ta certesa de quina espècie són. Si es té algun 
dubte en quant a la identificació d ’algun bolet, cal rebutjar- 
lo.

S’ha d’insistir que són falses les réglés de caràcter 
generai perla  identificació dels bolets tòxics, com per exem
ple la de l’ennegrim ent del gra d ’ali o de la cullereta de piata. 
La farinera borda (Am anita Phaloides), entre d’altres, no es 
détecta amb aquestes proves.

Aixi mateix és fais que els bolets m enjats dels cargols, 
o per altres animais, no són tòxics; els bolets, com altres 
plantes poden ser tòxics per a l’hom e o no ser-ho per als 
cargols o altres animais.

En anar a buscar bolets s’han de recollir ünicament 
els d ’espècies comestibles conegudes, que se sàpiga identifi
car sense cap dubte.

Cal agafar els bolets que presenten un bon estât de 
conservaciô i deixar els que ja han començat a descompondre 's  
o que estan florits, em papats d ’aigua o s’han gelât durant la 
nit.

Finalm ent, convé recordar que, en anar a buscar 
bolets, s’ha de respectar el bosc, la pràctica, per desgràcia 
bastant freqüent, de rem oure la molsa o la fullaraca, provoca 
la dessecació del terra im pedint que hi surtin més bolets. 
Tam poc s’han de destruir els bolets no aprofitables pel seu 
mal estât o d’espècies que no es coneix i que, per tant, s’ha de 
tenir la prudència de no agafar-los, ja que si bé no són 
comestibles per a l’hom e tenen la seva pròpia funció en la 
naturalesa, en el medi naturai.

-OCELLS RAPINYAIRES
L’existència de rapinyaires és un signe de la riquesa, 

diversitat i bon estat de la fauna d’una contrada.
Els rapinyaires tenen una incidència altam ent positi

va en el medi on viuen ja que realitzen una funció sanitària 
atacant als anim als malalts, i actuant com a controladors de 
plagues.

Vegem aquests dos aspectes en l’activitat dels rapin
yaires.

Funció Sanitària
Els animals salvatges, poden contraure un gran nombre 

de malalties. Si exterm inem  de la natura els animals depre- 
dadors, com són els rapinyaires, les epidèmies es propaguen 
ràpidam ent, ja que res no pot aturar-les. (Això és el que ha 
succeit am b la mixomatossi del conili).

U n rapinyaire, com la resta de depredadors ataca 
abans als anim als malalts, car li és més fàcil de capturar-los 
per ten ir dism inuides les seves facultats d ’observació i fugi- 
da.

D ’altra banda els carronyers - voltor, aufrany i trenca- 
lós - realitzen una funció sanitària im portant en netejar les 
munlanyes dels cadàvers dels animals que hi moren.

Els rapinyaires com a controladors de plagues
Les poblacions animals depenen de dos factors. Per 

una part, de la quantita t de m enjar disponible, i per l’altra 
dels seus depredadors.

Certs animals, com els rosegadors o els còrvids són 
molt prolífics, i si a més viuen en zones de conreu, on el 
m enjar és abundós i els rapinyaires han estai exterminais, es 
transform en en una plaga per a l’agricultura.

Els rapinyaires són els principáis col.laboradors del 
pagès, ja que regulen les poblacions d’aquestes espècies 
évitant que augmentin excessivameni. Aixi una familia d’Olibes 
consumeix una mitjana de 3.000 rosegadors l’any (principal- 
ment ratolins i talpons).

Segons la quantitat de preses existents, els rapinyaires 
regulen la seva pròpia densitat, augm entant o dism inuint els 
seus territoris i el nom bre de polis que crien anualment.

Els rapinyaires, per la seva im portància ecològica i 
per la disminució alarm ant que han sofert darreram ent són 
protegits per la legislació actual. Aquesta legislació els pro- 
tegeix i en prohibeix la seva caça, captura, tinença, tràfic, 
comerç i exportació, així com la recollida dels seus ous o 
cries.

Tam bé és prohibida la comercialització d’animals 
disseca ts.

L'Aslor és un deis 
miUors regidadors 
de c ó n ’ids 
(garses, gaigs i comelles).
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PATINATGE 90
Com cada temporada d’aquests darrers anys, una 

vegada més s’ha efectuat un curs de patinatge, no novell 
peí poblé, perô sí per a nosaltres, ja que aquest, ha estât 
el primer de la nostra col.laboració i tasca d’entrena- 
ment.

El nostre objectiu era i és donar un gir a la diná
mica de treball anterior. S’ha intentât crear en els 
alumnes una valorado més intensa d’aquest esport i 
una motivado, fent-los adonar que no tan sols és un joc; 
un simple entreteniment, sino un esport com qualsevol 
altre amb tota la seva importància.

Fent un repàs a la temporada passada; creiem 
que els nostres propôsits han estât força acomplerts, tôt 
i que no sempre s’aconsegueix el que es vol.

El darrer any el nombre d’alumnes assistents era 
d’uns 40, dels quais només 22 foren présents en la re
presentado o festival de finals de temporada. Respecte 
al festival, que com vostès saben fou el 22 de juliol 
d’aquest estiu 1990, desitgem que hagi estât del grat del 
poble.

De cara a aquest any, s’intentarà entrenar ais 
alumnes més intensament per tal de poder anar a les 
primeres proves i assistir a diversos pobles a fer festivals 
juntament amb altres clubs.

Tôt aixô esperem que sigui possible amb l’interès 
dels patinadors, pares i l’Ajuntament. Amb aixô aca-

bem aquest escrit i esperem portar endavant aquest 
meravellôs esport del patinatge.

LES ENTRENADORES

VOLEM PRESENTAR-NOS

Aprofitant el ressô que la revista “CELRÈ” té en 
el nostre poble, volem fer saber a tothom que en les 
darreres setmanes i a l’entorn d’un grup de joves del 
poble, hem donat vida a una nova entitat esportiva, el 
“CLUB BÀSQUET QUART”, que neix en principi amb 
un equip inscrit en el Campionat Provincial Juvenil 
Masculi, que inicià la competiciô el 29 de Setembre, i 
que farà possible que cada quinze dies, la tarda del 
dissabte tots els aficionats d’aquest esport puguin gau- 
dir amb nosaltres una bona estona.

Volem agrair la col.laboració que se’ns ha donat 
per part de l’Ajuntament i els industriáis del poble amb 
els que hem contactât per tirar endavant aquest projec- 
te.

Com podeu suposar ens agradaría poder comp- 
tar amb la vostra presència per a recolçar-nos en la 
competiciô que esportivament anem a començar.

Ju n ta  Directiva 
“CLUB BÀSQ U ET Q UART”

CELRÈ! 22



m

Col.loqueu en el diagrama les paraules

Solucions al núm. anterior

1.- NOU
2.- GADES
3.- 46 CORDES
4.- 37 CASELLES
5.- SAM UEL COLT
6.- ACER
7.- PONTEVEDRA
8.- OCTAVI AGUST

3 lletrés
ERA
SOL
SON
CEL
IDA

5 Metres
QUARS
Q U A RT
LLUNA
TENIS
CELRE

4 Metres
FANG
G IPO
YALU
LLUM
SALA

6 Metres
LACRAR
GIRONA

8 Metres
GRINYOLA
TERRISSA

POESIA

U n vel de boira enmig del cel 
empès pel vent feia sa via, 
el roig crepuscle s’entristia 
m invant sa llum com en eixir el dia, 
m ort tôt de sobte el darrer estel.

Com  fantasm es en processô, 
van fent sa ra ta  arran  dels cingles, 
m unten les crestes am b ardor 
i davallen al fons de timbes 
descabdellant-se en nevats glops.

Estufarlant-se en llanuts flocs, 
vetllen el son dels pètals xops 
i reben l’encens de sa cabellera.

En la quietud de la primera 
i santa hora m atinal, 
es van fonent sota el cimal.

M entre mon cor fervent t ’adora,
saludo ta  visió sonora,
oh sagrat vel matinal! (1922)

Mercé Bayona i Codina

ESCOLA PÚBLICA DE QUART
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ELS NENS Q U E  «MENGEN» TELEVISIÓ
L a publicitat de la petita pan talla  canvia els hàbits de l’alim entació dels nens espanyols.
«Q uatre petit-su'isse tenen les mateixes proteines que un bistec». La m are, preocupada per la inapetència 

de la nena, que es resisteix a m enjar aquest inacabable filet, veu am b l’anunci televisiu el cel obert.
Ja  pot substituir tran q u il.la aquest segon plat per quatre saborosos petit-su'isse que la cria tu ra  es m enjarà 

sense replicar. Els hàbits alim entaris dels nens espanyols estan canviant. La televisió a juda  a això am b una pu
blicitat dirigida tan t a les angoixades m ares de nens inapetent com als petits consum idors. Però  els experts estan 
preocupáis.

Segons estudis epidemiològics que s’estan realitzant, els nens espanyols tenen el colesterol més alt del degut.
Un sopar ràpid al «burger», un saborós gelat carregat de calci i vitam ines i proteines, donar al pare un 

iogur o berenar un «bollycao» pot èsser divertii. 1, no oblidi, si a l’ho ra  de m enjar els seus filis es fan els sorne- 
guers, d ó n a ’ls-hi alguna fruslería que «recom ana la televisió».

Estem passant d ’una situació claram ent favorable a una a ltra  molt més perillosa. L ’explicació a  to t això 
només po t fer-se a través d ’una tendència negativa en els hàbits dietètics, tradu ida  en els nens en un consum  
abusiu de grasses saturades que contenen els diferents productes alim entaris, representáis per les variades llami- 
nadures: bollos, xocolates, productes càrnics el.laborats, etc.

Això vé influenciar possiblem ent per la fo rm a de m enjar am ericana. La obesitat infantil està augm entant 
per la m oda cada dia més creixent de m enjar de form a continuada du ran t to t el dia. És un erro r abandonar 
la dieta m editerrània, en la que hi abunden les llegums, verdures, fruites i peix, per substituir-la per les ham bur- 
guesses, cereals i gelats.

«Q uan no volen sopar els dono un pareli de iogurs am b galetes, que és el que m illor es mengen. Ells estan
alim entats i jo  no tinc que discutir», com enten les m ares.

A la «Televisión Española» existeixen unes norm es d ’admissió de publicitat i, segons la núm ero 25, «els 
anuncis no incitaran directam ent als nens a com prar o dem anar als adults que com prin algún producte o ser- 
vei». Però els nens acaben dem anant a les seves m ares les m arques que s’anuncien.

D urant el mes de maig de 1989, TVE va em etre 37 anuncis de petit-suisse, 119 de donuts i 387 de diferents
m arques de gelats.

L a publicitat d ’aliments potencia el consum ism e en els nens i fa que aquest arrib i a  convertir el m enjar 
en un joc. El nen se sent més atret per esquers publicitaris tais com regáis, crom os, o personatges que per la 
qualitat del producte, que per la seva edat és incapay de ju tja r .

CATERING

Es fa saber....________________________________
Aquest apartat està destinat per anuncis no comerciáis. Per la seva publicació podeu enviar-los a 

l’apartat «es fa saber» de la revista Celré o portar-los personalment a les oficines municipals.

• Nou Centre de Q uirom assatge R1HUNA. Massatges: Espor- 
tius, stress, lumbalgies, relax-ciatiques, anti cel.lulitis. Tracta- 
ment de lesions: In frarro jos, ultrasons, corrent estática.

C /. Girona, 19 - Q U A R T  - Tets. 46 81 00 i 46 92 73. 
H O R A R I: De 10 a 1 i de 4 a 9.

• Es venen fotos aéries dels diferents nuclis. T othom  qui estigui 
interessat, les pot triar a les oficines municipals al preu de 6.000 
ptes.

• Fe d ’errades. El nüm ero an terior del Celrè, no corresponia a 
l’estiu sinô al de prim avera, dem anem  disculpes als col.leccio- 
nistes que ens ho han fet saber.
• Venc parcel.la de 1000 m2 a Vilovi d ’O n y ar.T e l. 46 91 79.
• Venc furgoneta petita , tipo m ixta GE-U. TeÎ. 46 93 92.
• Pre-inscripcions de cursets de C atalà  per a A dults, si està in te
ressat en fer un curset de català, necessitem les teves dades, per 
p reparar-lo  i com ençar el mes de gener. O rganitza la regidoria 
d ’ensenyam ent. A jun tam ent de Q uart.

O.K.
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